

中国健康心理学杂志

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY



梅清海 白求恩医学院教授、少将军衔；1965年入伍，1983年开始从事军校心理学教育研究工作。发表学术论文126篇，主编出版著作22部，获全军和省部级成果一等奖、二等奖9项。曾参加2008年汶川抗震救灾和2009年国庆首都阅兵的心理服务工作

ISSN 1005-1252



9 771005 125074



04



中国心理卫生协会
CHINESE ASSOCIATION FOR
MENTAL HEALTH

2012年 第20卷 第 4 期
Volume 20 Number 4 April 2012

4

中国健康心理学杂志 2012 年第 20 卷第 4 期

目 次

精神卫生研究

互动式讲座对社区焦虑、抑郁早期人群的干预效果研究	朱梅芳	杨凤池	张曼华等(481)
舒必利合并奥氮平治疗难治性精神分裂症对照研究	杨立身	马洪亮	李渊兴等(484)
首发与复发抑郁症患者重复性神经心理测查系统的比较研究	王艳燕	孙俊伟	赵 琨等(486)
住院神经症病人噩梦的内容分析	杨赛花	李晓骝	周晓琴等(488)
中药联合帕罗西汀治疗广泛性焦虑障碍的临床疗效	李含秋	余国汉	李穗云等(491)
强迫障碍患者与其童年期创伤性经历的关系	于宏华	曹文胜	傅文青等(493)
焦虑症患者心理控制源与应付方式的关系研究	袁 茵	卢 莲	鲁 颀 (495)
青年期和老年期抑郁症患者抑郁自评量表的对照研究	李俊福	于艳萍	(497)
脑电 a 波分析在焦虑求助者治疗和行为指导中作用		张晓明	(500)
精神分裂症患者家属病耻感及相关因素研究	胡 荣	曾佳凤	(502)
精神分裂症患者嗜食原因分析	刘名姓	李和军	(505)
米氮平与路优泰治疗抑郁症对照研究		王长奇	(507)
抑郁症患者自杀态度与自杀意念的关系研究	贺春荣	申彦丽	梁执群等(509)
酒精依赖者抑郁情绪与酒瘾的相关研究	薛保双	周朝当	(511)
92 例恢复期女性精神分裂症患者述情障碍临床研究	杨静娟	李曙亮	郑玉红 (512)
酒依赖患者人格特征及情绪障碍	吴 凡	吴江颖	(514)
度洛西汀与文拉法辛治疗恶劣心境的临床疗效观察	王敬龙	自春丽	王 今 (515)
西酞普兰和氟丙咪嗪治疗惊恐障碍对照研究	张荣珍	李 娟	尹 璐等(517)
综合医院精神医学科会诊病例的临床分析	毕 波	刘 盈	刘 力等(518)
恢复期精神分裂症患者记忆的自我参照效应	陈婧思	刘爱书	马利军 (520)
45~55 岁女性精神分裂症患者氯氮平剂量与血药浓度分析	陈 冬	崔利军	刘 青 (522)
舍曲林治疗经前期综合征临床疗效观察	刘 丽	王嘉悦	高志俊 (524)

心身医学研究

广州市妇幼医疗机构医护人员对产后心理行为问题的识别情况	胡号应	梅 芳	林晓鸣等(525)
“优质护理服务链”对呼吸科患者焦虑抑郁情绪及自觉健康行为自我效能影响		杜晓宁	(529)
优质护理服务对老年糖尿病患者治疗的影响	孙 欣	唐 相	(531)
中年人自我概念及其相关因素对心理健康的影响	谢 静	邵圆圆	张培育等(533)
农村老年人抑郁症状及其影响因素的相关研究	崔向军	魏志霞	李丽娜等(536)
老年尘肺患者生活信心状况及其影响因素的调查	吴丽娜	张 鹤	王鹤龄等(538)
2 型糖尿病患者生活质量与抑郁状态、社会支持的关系	孙金枝	侯宁宁	王艳郁等(540)

职业心理研究

潜艇官兵社交回避及苦恼的心理社会因素研究	孙敬翔	熊 波	郑冬图 (543)
护士职业承诺与职业压力的相关研究	张 瑞	孟凡杰	逯春洁等(546)
边远艰苦地区导弹、雷达部队心理健康状况分析	胡乃鉴	田建全	王洪芳等(549)
士兵组织公平感对工作满意度影响:组织认同感的中介作用	刘苗苗	王一娟	罗正学 (551)
医护人员主观幸福感现状及其应对策略研究	董 倩	张岗英	曾晓冬 (553)

儿童少年心理研究

孤独症者父母与正常儿童父母情绪识别能力比较	张玉凤	汪 凯	朱春燕等(556)
-----------------------------	-----	-----	-----------

农村初中生归因方式与心理健康状况的年级差异·····	李 韵 王文强 刘秀勤	(558)
自我监控对失败后自尊变化的调节作用·····	肖崇好 郑 辉	(561)
高中生的时间管理与自我价值感的关系·····	张 锋	(563)
壮汉族高年级小学生父母教养方式的比较·····	李杰平	(565)

大学生和研究生心理研究

大学生依恋现状及其与自尊、人际关系的研究·····	孙 远 桂莎莎	(567)
某医学院女生进食障碍与自我接纳的现状调查·····	聂 森 姚应水 陈 燕等	(569)
医学院校大学生父母教养方式、自我效能和应对方式之间的关系·····	梁九清 武成莉 薛朝霞	(572)
大学新生社会支持、应对方式与学校适应的关系·····	包文婷	(575)
某民族医学院大学生人格特征调查分析·····	张彩萍 徐义海	(577)
大学生自我表露与心理健康水平的关系研究·····	张运红	(580)
大学生健康相关行为与学业成绩的关系研究·····	彭 欣 汤晓林 马绍斌等	(582)
网络成瘾大学生社会自我概念中的认知偏差·····	朱鸿健 赵小军 孙玉伟	(585)
父母教养方式、童年期负性生活经历与大学生自尊的相关研究·····	汪 芹 申自力 贾梦楠等	(587)
大学生时间管理倾向与应对方式的关系研究·····	赵维燕 姜海燕 吉 峰	(589)
医科大学生课堂睡觉现象分析·····	鲁 娟 李 松 戴 阳	(591)
不同性别和年级大学生课堂睡觉情况的比较·····	鲁 娟 卢良庆	(593)
父母教养方式与大学生攻击性的相关研究·····	陈玉焕 赵 倩	(595)
欠发达地区大学生人格因素对职业决策的影响·····	金瑞结 班永飞	(597)
实习期间护生焦虑情绪对免疫内分泌功能的影响·····	雷 洁 沈思媚 李稚玲等	(599)
特质焦虑、应激和应对与心理健康的关系·····	刘 溪 梁宝勇 高 健等	(602)
军校新生军训前后心理健康状况与自我效能感的变化趋势及相关关系·····	任 梦 杨 海 杨志兵等	(606)
自尊在高师生孤独感与生活满意度间的中介作用·····	裴 璐 赵晶晶	(611)
大学生乐观倾向特点与父母教养方式的关系研究·····	胡龙飞 张 钢 张改叶	(613)
高师生害羞与孤独感的关系:社会支持的中介作用·····	赵晶晶 孔 凤	(615)
网游成瘾大学生孤独感与认知情绪调节策略的关系·····	赵 璇 周 琨 董光恒等	(617)
校风与大学生心理健康的关系研究·····	欧胜虎	(619)

心理评估

明尼苏达多项人格测验防卫态度对临床量表的影响·····	薛保双 周朝当 何跃飞	(622)
亚洲复原力量表在中学生中的信度效度检验及应用·····	朱慧慧 卢国华 刘海涛	(624)
大学生流言蜚语态度问卷的编制·····	王红菊 刘彦楼 郑宗军	(626)
青年期和老年期抑郁症患者抑郁自评量表的对照研究·····	李俊福 于艳萍	(628)
大学生自杀可能性量表研究·····	刘国华	(633)

心理干预

贫困大学生人际交往心理障碍干预策略·····	周媛婷 秦振华 周秀莲等	(608)
班级团体心理辅导对技校生心理健康水平的影响研究·····	张嘉虹	(631)
催眠暗示训练对初中生自我概念和自我效能感的影响·····	姜艳斐 杨亚萍 王志丹	(636)
团体认知行为治疗对医学毕业生心理健康的影响·····	闵文蛟 李云歌 袁 茵等	(639)

征文通知

中国心理卫生协会第三届中青年心理卫生学者学术研讨会征文通知·····	中国心理卫生协会	(483)
国际学术研讨会征文与报名通知·····	中国健康心理学杂志社	(封3)
补充说明·····		(605)

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Volume 20 Number 4 April 2012

- Interactive Lectures' Intervention Effect on Community Anxiety and Depression People on Early Stages.
..... Zhu Meifang, Yang Fengchi, Zhang Manhua, et al(481)
- Comparative Study on Combining Olanzapine with Dogmatil in the Treatment of Resistant Schizophrenia.
..... Yang Lishen, Ma Hongliang, Li Yuanxing, et al(484)
- Study on the Repeatable Battery for the Assessment of Neuropsychological Status in First-episode and
Recurrent Patients with Depression. Wang Yanyan, Sun Junwei, Zhao Kun, et al(486)
- The Nightmare Contents of Hospitalized Neurosis Patients. Yang Saihua, Li Xiaosi, Zhou Xiaolin, et al(488)
- The Efficacy of Combined Herbal Medicine with Paroxetine in the Treatment of Generalized Anxiety Disorder.
..... Li Hanqiu, Yu Guohan, Li Suiyun, et al(491)
- Relationship between Childhood Traumatic Experiences and Obsessive-compulsive Disorder Patients.
..... Yu HongHua, Cao Wensheng, Fu Wenqing, et al(493)
- Relationship between Locus of Control and Coping Styles of Anxiety Patients. Yuan Yin, Lu Lian, Lu Wei(495)
- Comparative Study on Self-rating Depression Scale of Young and Senile Patients with Depression.
..... Li Junfu, Yu Yanping(497)
- The Effect of Brain Electricity α Wave Analysis on Treatment and the Behavior Instruction of Anxious Seeking-helper.
..... Zhang Xiaoming(500)
- Study on the Perceived Stigma and Its Related Factors in Family Members of Patients with Schizophrenia.
..... Hu Rong, Zeng Jiafeng(502)
- The Choke of Patients with Schizophrenia. Liu Mingxing, Li Hejun(505)
- Study on Mirtazapine and Neurostan in the Treatment of Depression. Wang Changqi(507)
- Relationship between Suicidal Ideation and Suicidal Attitude of Depression Patients.
..... He Chunrong, Shen Yanli, Liang Zhiqun, et al(509)
- Study on the Relationship between Depression and Alcohol Addiction of Patients with Alcohol Dependence.
..... Xue Baoshuang, Zhou Chaodan(511)
- A Clinical Study on the Alexithymia of 92 Convalescent Female Schizophrenics.
..... Yang Jingjuan, Li Shuliang, Zheng Yvhong(512)
- The Personality Characteristics and Emotional Disorders of Alcohol Dependence Patients. Wu Fan, Wu Jiangying(514)
- Clinical Efficacy of Dutoxetine and Venlafaxine in the Treatment of Dysthymia. Wang Jinglong, Zi Chunli, Wang Jin(515)
- Citalopram versus Clomipramine for the Treatment of Panic Disorders—a Double—blind Randomized Study.
..... Zhang Rongzhen, Li Juan, Yin Lu, et al(517)
- Characteristics of Consultation-liaison Psychiatry in a General Hospital. Bi Bo, Liu Ying, Liu Li, et al(518)
- The Self-reference Effect of Schizophrenic Patients in the Recovery Period. Chen Jingsi, Liu Aishu, Ma Lijun(520)
- Study on the Relationship between Clozapine Dosage and Serum Concentration of 45~55 Years
Old Female Patients with Schizophrenia. Chen Dong, Cui Lijun, Liu Qing(522)
- Clinical Curative Effect of Sertraline in the Treatment of Premenstrual Syndrome. Liu Li, Wang Jiayue, Gao Zhijun(524)
- Recognition of Postpartum Psycho-behavior Problems among Medical Staff From Maternity and
Child Medical Institutions in Guangzhou. Hu Haoying, Mei Fang, Lin Xiaoming, et al(525)
- The Effect of "Quality Care Chain" on Depression, Anxiety and for Perceived Health Self-efficacy of Respiratory Patients.
..... Du Xiaoning(529)
- The Effect of High Quality Nursing Service on Treatment of Elderly Patients with Diabetes Mellitus.
..... Sun Xin, Tang Xiang(531)
- The Effect of Concept of Self and Its Related Factors on Mental Health of Middle Aged.
..... Xie Jing, Tai Yuanyuan, Zhang Peiyu, et al(533)

- Depression in Rural Elderly People and Its Influencing Factor. Cui Xiangjun, Wei Zhixia, Li Li'na, et al(536)
- The Confidence of Life in Aged Pneumoconiosis Patients and Its Influencing Factors.
..... Wu Lina, Zhang He, Wang Heling, et al(538)
- The Relationship between Type 2 Diabetic Patients' quality of Life, Depression Symptom and Social Support.
..... Sun Jinzhi, Hou Ningning, Wang Yanyu, et al(540)
- Study on Psychosocial Factors of Social Avoidance and Distress in Submariners.
..... Sun Jingxiang, Xiong Bo, Zheng Dongtu(543)
- The Correlation between Nurses' Professional Commitment and Occupational Stress.
..... Zhang Rui, Meng Fanjie, Lu Chunjie, et al(546)
- Investigation on Mental Health of Missile and Radar Forces in Remote and Difficult Areas.
..... Hu Naijian, Tian Jianquan, Wang Hongfang et al(549)
- The Relationship between Organizational Justice and Job Satisfaction of Soldiers; The Mediating Effect of
Organization Identification. Liu Miaomiao, Wang Yijuan, Luo Zhengxue(551)
- The Current Situation of Subjective Well-being and Coping Strategy of Doctors and Nurses.
..... Dong Qian, Zhang Gangying, Zeng Xiaodong(553)
- The Abilities of Emotion Recognition between the Parents of Autistic Children and Normal Children.
..... Zhang Yufeng, Wang Kai, Zhu Chunyan, et al(556)
- Grade Differences of Attribution Styles and Mental Health in Rural Junior School Students.
..... Li Yun, Wang Wenqiang, Liu Xiuqin(558)
- The Effect of Self-monitoring on the Self-esteem after Failure. Xiao Chonghao, Zheng Hui(561)
- The Relationship between Time Management and Self-worth in Senior High School Students. Zhang Feng(563)
- The Differences of Parental Rearing Patterns between Zhuang and Han Nationality Senior Students in Chinese Primary School.
..... Li Jieping(565)
- The Status of Attachment and Its Relationship with Self-esteem and Interpersonal Relationship of College Students.
..... Sun Yuan, Gui Shasha(567)
- Actualities and Correlativity of Eating Disorders and Self-acceptance among Female Medical College Students.
..... Nie Miao, Yao Yingshui, Chen Yan, et al(569)
- Relationship among Parenting Pattern, Self-efficacy and Coping Style of Medical College Students.
..... Liang Jiuqing, Wu Chengli, Xue Zhaoxia(572)
- Relationship between Social Support, Coping Style and University Adaptation of Freshmen. Bao Wenting(575)
- Personality Characteristics of A National Medical School Students. Zhang Caiping, Xu Yihai(577)
- The Self-disclosure and Its Relationship with Mental Health of College Students. Zhang Yunhong(580)
- The Relationship between Health-related Behavior and Academic Performance of College Students.
..... Peng Xin, Tang Xiaolin, Ma Shaobin, et al(582)
- Cognitive Biases in Social Self Concept of College Students with Internet Addiction.
..... Zhu Hongjian, Zhao Xiaojun, Sun Yuwei(585)
- The Relationship between Parental Rearing Pattern, Negative Early Life Experiences and Self-esteem of College Students.
..... Wang Qin, Shen Zili, Jia Mengnan, et al(587)
- The Relationship between Time Management Disposition and Coping Style of College Students.
..... Zhao Weiyang, Jiang Haiyan, Ji Feng(589)
- Sleeping in Classroom Phenomenon of Medical Undergraduates. Lu Juan, Li Song, Dai Yang(591)
- Sleeping in Classroom Circumstance of Undergraduates with Different Genders and Grades. Lu Juan, Lu Liangqing(593)
- The Relationship between Parental Rearing Pattern and Aggression of College Students. Chen Yuhuan, Zhao Qian(595)
- The Effect of Personality Factors on Career Decision-making of College Students in Underdeveloped Regions.
..... Jin Ruijie, Ban Yongfei(597)
- The Effect of Nursing Intern Students' Anxiety on Immune-endocrine Function. Lei Jie, Shen Simei, Li Zhiling, et al(599)
- Relationships between Trait Anxiety, Stress, Coping and Mental Health. Liu Xi, Liang Baoyong, Gao Jian, et al(602)
- The Changing Trends of Mental Health and Self-efficacy of Military Freshmen and Their Relationships
before and after the Military Training. Ren Meng, Yang Hai, Yang Zhibing, et al(606)

- Intervention Strategy on Interpersonal Communication Psychological Obstacle of Poor College Students.
..... Zhou Yuanting, Qin Zhenhua, Zhou Xiulian, et al(608)
- The Mediating Effect of Normal University Student's Self-esteem on the Relationship between
Loneliness and Life Satisfaction. Pei Lu, Zhao Jingjing(611)
- Relationship between the Characters of Optimism Bias of Undergraduates and Parenting Style.
..... Hu Longfei, Zhang Gang, Zhang Gaiye(613)
- Relationship between Shyness and Loneliness of Normal College Students; The Mediating Role of Social Support.
..... Zhao Jingjing, Kong Feng(615)
- Relationship between Loneliness and Cognitive Emotion Regulation of College Students with Online Game Addiction.
..... Zhao Xuan, Zhou Hui, Dong Guangheng, et al(617)
- Relationship between School Climate and Mental Health Status of College Students. Ou Shenghu(619)
- The Effect of Defensive Attitude on Clinical Scale of Minnesota Multiphasic Personality Inventory Test.
..... Xue Baoshuang, Zhou Chaodang, He Yuefei(622)
- Reliability and Validity of Asian Resilience Scale and Application in Middle School Students.
..... Zhu Huihui, Lu Guohua, Liu Haitao(624)
- Development of Attitude toward Gossip Questionnaire for College Students. ... Wang Hongju, Liu Yanlou, Zheng Zongjun(626)
- A Comparative Study on Self-rating Depression Scale between Young and Senile Patients with Depression.
..... Li Junfu, Yu Yanping(628)
- Effects of Group Counseling on Mental Health of Technical School Students. Zhang Jiahong(631)
- Research on the Suicide Probability of Undergraduates. Liu Guohua(633)
- The Effect of Hypnotic Suggestion Training on Self-concept and Self-efficacy of Junior Middle School Students.
..... Jiang Yanfei, Yang Yaping, Wang Zhidan(636)
- The Effect of Cognitive-behavior Group-based Therapy on Mental Health of Medical Graduates.
..... Min Wenjiao, Li Yunge, Yuan Yin, et al(639)

中国健康心理学杂志

(月刊) 1993年创刊 第20卷 第4期

2012年4月15日出版

主 管:中国科学技术协会

主 办:中国心理卫生协会

编辑出版:《中国健康心理学杂志》编委会

(北京德外安康胡同5号 邮编:100088)

(河北省唐山市建设南路57号 邮编:063000)

电话:0315-3726590

E-mail: jkxl@chinajournal.net.cn

http://jkxl.chinajournal.net.cn/

编委会主任:崔以泰

主 编:马 辛 袁聚祥 执行主编:李建明

编辑部主任:段建勋

责任编辑:库雪飞 李 薇 英文编辑:杨绍清

印 刷:河北理工大学印刷厂

国内发行:河北省唐山市邮政局

邮发代号:18-285 (全国各地邮局订阅)

国外发行:中国国际图书贸易总公司(北京:399信箱)

国外发行代号:M8256

中国标准连续出版物号: ISSN 1005-1252

CN 11-5257/R

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Bimonthly Established 1993

Volume 20 Number 4 April 2012

Responsible Institution: Chinese Association of Science and Technology

Sponsor: China Association for Mental Health

Editing & Publishing: Editorial Board of China Journal of Health Psychology

(5 Ankang Lane, Dewai, Beijing 100088, China)

E-mail: jkxl@chinajournal.net.cn

http://jkxl.chinajournal.net.cn/

Director of Editorial Board: Cui Yitai

Editor-in-Chief: Ma Xin Yuan Juxiang

Managing Director: Li Jianming

Editorial Director: Duan Jianxun

Executive Editor: Ku Xuefei Li Wei

English Editor: Yang Shaoqing

Printing: Printing House of Hebei Technikon University
Tangshan City of China

Domestic Distributor: China Local Post Office

Code No: 18-285

Overseas Distributor: China International Book Trading
Corporation (P.O Box 399 of Beijing)

Code No: M8256

CSSN: ISSN 1005-1252 CN 11-5257/R

国内定价:12.00元/期 全年144.00元

Price: ¥12 for each issue; ¥144 for a year